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Samenvatting 

De inspectie houdt toezicht op de wijze waarop de gemeenten de 
verplichtingen aangaande het gemeentelijk 
onderwijsachterstandenbeleid (GOAB) nakomen. 

Op 1 september 2020 hebben we een onderzoek uitgevoerd om na te 
gaan of de gemeente Hendrik-Ido-Ambacht voldoet aan de wettelijke 
verplichtingen rond vve. We hebben toen enkele tekortkomingen 
geconstateerd. 
We voeren nu opnieuw onderzoek uit om na te gaan in hoeverre de 
gemeente nu wel aan alle eisen voldoet. 
Hiervoor hebben we documenten en de jaarlijkse vragenlijst 
geanalyseerd en een gesprek gevoerd met de betrokken 
beleidsambtenaren van de gemeente. Op basis hiervan hebben we de 
eisen met betrekking tot het vve-beleid beoordeeld en de eigen 
aspecten van kwaliteit gewaardeerd. 

Beeld van de kwaliteit van vve binnen de gemeente 
De gemeente Hendrik-Ido-Ambacht heeft het afgelopen jaar 
belangrijke stappen gezet om ervoor te zorgen dat voor- en 
vroegschoolse educatie in de gemeente weer stevig op de kaart staat. 
De gemeente voldoet weer aan alle wettelijke verplichtingen en zorgt 
ervoor dat de verschillende betrokken partijen met nieuw elan 
gezamenlijk gaan werken aan het verder versterken van de kwaliteit 
van vve. 

Wat gaat goed bij vve? 
De gemeente heeft met alle betrokken partners afspraken gemaakt 
over de doelgroepdefinitie, de toeleiding naar vve, de doorgaande lijn 
en de resultaten. Ook heeft de gemeente geregeld dat er voldoende 
vve-kindplaatsen beschikbaar zijn, waardoor alle kinderen die dat 
nodig hebben op een vve-locatie terecht kunnen. Hiermee voldoet de 
gemeente aan alle wettelijke verplichtingen. 
Daarnaast is duidelijk dat de gemeente het afgelopen jaar de regie 
weer stevig heeft opgepakt en alle partijen weer bij elkaar om de tafel 
heeft gekregen. Zij pakken hun gezamenlijke verantwoordelijkheid 
voor het voorkomen en terugdringen van achterstanden nu goed op. 

Wat moet beter bij vve? 
Er zijn geen onderdelen die niet aan de wet voldoen. 

Gemeente: Hendrik-Ido-Ambacht 
Gemeente nummer: 0531 

OAB-budget gemeente 2021: 
€ 421.283 

Aantal houders in de gemeente 
zonder voorschoolse educatie: 2 

Aantal houders in de gemeente met 
voorschoolse educatie: 3 

Aantal kinderdagverblijven 
met voorschoolse educatie in de 
gemeente: 7 

Aantal schoolbesturen in de 
gemeente: 4 

GGD-regio: Dienst gezondheid en 
Jeugd 



Wat kan beter bij vve? 
Er liggen nog enkele kansen voor versterking van het vve beleid en de 
uitvoering. 
Ten eerste is het van groot belang dat het consultatiebureau alle 
doelgroeppeuters zuiver indiceert om zicht te krijgen op het aantal 
doelgroeppeuters. Dat betekent dat indicering plaatsvindt op basis 
van de door de gemeente vastgestelde doelgroepdefinitie en niet 
uitsluitend op verzoek van de ouders. 
Daarnaast is het belangrijk voor de toeleiding van peuters naar vve 
dat het negatieve imago van vve bij de ouders wordt weggewerkt. 
Ten tweede kunnen de resultaatafspraken met de schoolbesturen 
meer concreet geoperationaliseerd worden en kan ook met de 
voorscholen nagegaan worden welke resultaatdoelen zij kunnen 
formuleren. 
Tot slot zijn er nog kansen om ouderbeleid te formuleren en om 
afspraken te maken over de interne kwaliteitszorg van de 
voorscholen. 



1 . Opzet onderzoek 

Standaarden gemeente Onderzocht 

1. Gemeentelijk beleid 1. Gemeentelijk beleid 

1.1 Definitie doelgroepkind ● 

1.2 Bereik ● 

1.3 Toeleiding ● 

1.4 Doorgaande lijn ● 

1.5 Resultaten ● 

1.6 Vve-coördinatie op gemeentelijk niveau ● 

2. Vve beleidscontext 2. Vve beleidscontext 

2.1 Integraal vve-programma ● 

2.2 Ouders ● 

2.3 Externe zorg ● 

2.4 Interne kwaliteitszorg voor- en vroegscholen ● 

2.5 Systematische evaluatie en verbetering van vve op 
gemeentelijk niveau 

● 

3. Vve condities 3. Vve condities 

3.1 De gemeente heeft geregeld dat de GGD de 
basiskwaliteit van de voorscholen beoordeelt 

● 

3.2 Er is een gemeentelijk vve-subsidiekader ● 

De inspectie heeft onderzoek uitgevoerd bij de gemeente Hendrik-
Ido-Ambacht. 

Werkwijze 
• Analyse van de beantwoorde digitale vragenlijst in relatie tot de 

bevindingen tijdens eerder onderzoek van het vve-beleid van de 
gemeente. 

• Analyse van aanvullend opgevraagde informatie in relevante 
beleidsdocumenten van de gemeente; 

• Een gesprek met de betrokken beleidsambtenaren over het vve-
beleid van de gemeente; 

• Beoordeling van het vve-beleid van de gemeente Hendrik-Ido-
Ambacht. 

Bij het onderzoek naar vve-gemeenten worden de volgende 
standaarden onderzocht. 



Onderzoeksactiviteiten 
Wij hebben de aangeleverde documenten en de jaarlijkse vragenlijst, 
ingevuld door de gemeente, geverifieerd. Dit hebben we gedaan in 
een gesprek met betrokkenen van de gemeente. Vervolgens hebben 
wij de eisen met betrekking tot het vve-beleid beoordeeld en de eigen 
aspecten van kwaliteit gewaardeerd. 

Legenda 
De beoordeling en waardering van standaarden wordt in dit rapport 
aangegeven door de hiernaast geplaatste legenda. 

Leeswijzer 
In hoofdstuk 2 staan de resultaten van het gemeentelijke onderzoek 
naar vve. 
In hoofdstuk 3 hebben we de reactie van de gemeente op het 
onderzoek naar vve en de rapportage daarover opgenomen. 

Legenda 

Beoordelingen en 
waarderingen zoals ze in de 
rapportages worden 
weergegeven: 

O Onvoldoende 

K Kan beter 

V Voldoende 

G Goed 



2 . Resultaten onderzoek op 
gemeenteniveau 
In dit hoofdstuk geven we de resultaten weer van het onderzoek bij de 
gemeente Hendrik-Ido-Ambacht op de standaarden voor vve. 

Samenvattend oordeel 

De gemeente voldoet volledig aan haar wettelijke verplichtingen voor 
wat betreft vve. Er zijn afspraken met de betrokken partners over de 
doelgroepdefinitie, de wijze van toeleiding, de doorgaande lijn en de 
resultaten. Daarnaast heeft de gemeente voldoende vve plaatsen 
gerealiseerd. 
Duidelijk is dat de gemeente nu meer de regie voert, de partijen bij 
elkaar brengt en een gezamenlijke visie en aanpak stimuleert. 

2.1. Voor- en vroegschoolse educatie in de 
gemeente 

In de onderstaande tabel geven wij de oordelen en/of waarderingen 
weer op de standaarden van de kwaliteitsgebieden ‘Gemeentelijk vve-
beleid (1)’, ‘Vve-beleidscontext (2)’ en ‘Vve-condities (3)’. 



Gemeentelijk vve-beleid 

Tijdens het onderzoek in oktober 2020 werd duidelijk dat de 
gemeente Hendrik-Ido-Ambacht niet aan alle wettelijke 
verplichtingen voldeed. Er was nog geen doelgroepdefinitie 
vastgesteld (1.1), het bereik van doelgroepkinderen voldeed niet (1.2) 
en er waren geen resultaatafspraken gemaakt met de schoolbesturen 
(1.5). 

Nu, een jaar later, heeft de gemeente Hendrik-Ido-Ambacht dit op 
orde. Ook de overige wettelijke verplichtingen, die destijds wel als 
Voldoende zijn beoordeeld hebben we nogmaals geverifieerd en 
wederom met een Voldoende kunnen beoordelen. Dit betreft de 
toeleiding (1.3) en de doorgaande lijn (1.4) 

In juni 2021 is het gemeentelijk onderwijsachterstandenbeleid 
vastgesteld. Dit betekent dat de gemeente, samen met de betrokken 
partners duidelijke afspraken heeft vastgelegd en lijnen heeft uitgezet 
voor de komende tijd. 

1.1 doelgroepdefinitie 
In het onderwijsachterstandenbeleid is aangegeven welke 
doelgroepdefinitie de gemeente hanteert. Deze definitie is verder 
uitgewerkt in heldere criteria, zodat het consultatiebureau de 
doelgroepkinderen zorgvuldig kan indiceren. 

1.2 en 1.3 Bereik en Toeleiding 
De gemeente is wettelijk verplicht om voldoende vve-plaatsen te 
creëren binnen de kinderopvang, zodat alle doelgroeppeuters op een 
vve plek terecht kunnen. Ook hier voldoet de gemeente aan. Er zijn 
momenteel zeven locaties binnen de gemeente die 86 vve-plaatsen 
aanbieden (1.2). 
Een belangrijk aandachtspunt is nu nog het feitelijke bereik van de 
doelgroepkinderen. Uitgaande van de gegevens van het CBS (Centraal 
Bureau voor de Statistiek) heeft de gemeente Hendrik-Ido-Ambacht 
circa 67 doelgroeppeuters. Door het consultatiebureau zijn echter 
maar 37 kinderen geïndiceerd. Deze 37 peuters nemen allemaal deel 
aan vve. 



Het blijkt dat het consultatiebureau alleen op verzoek van de ouders 
een vve indicatie afgeeft. Hierdoor is de omvang van de vve-
doelgroep op basis van de doelgroepdefinitie die de gemeente 
hanteert volstrekt onduidelijk. Het consultatiebureau dient de 
indicatie te verlenen op basis van deze criteria en niet op basis van een 
verzoek van ouders. Dat nog veel ouders geen indicatie voor hun kind 
willen heeft volgens de gemeente onder andere te maken met een 
onterecht en verouderd negatief imago van vve en het idee dat ‘mijn 
kind dat niet nodig heeft’. Maar ook uit de verwachting van ouders dat 
het te complex is om alles goed te regelen (binnen het gezin, in relatie 
tot bijvoorbeeld kinderopvang) en dat men eventuele financiële 
belemmeringen ervaart. 

De gemeente geeft aan er nu alles aan te gaan doen om de 
indicatiestelling door het consultatiebureau zodanig te laten 
plaatsvinden, dat de gemeente een zuiver beeld krijgt van de omvang 
van de doelgroep op basis van de vastgestelde doelgroepdefinitie. 
Daarnaast zet de gemeente in op het bijstellen van het imago van vve 
bij ouders en het introduceren van vve bij ouders uit 
bevolkingsgroepen die traditioneel minder gebruik maken/maakten 
van peuteropvang. De gemeente streeft er naar om in 2023 80 procent 
van de (feitelijke) doelgroeppeuters met vve te bereiken. Naast 
afspraken met het consultatiebureau hierover, zullen acties opgezet 
worden om ouders duidelijk te maken dat deelname van kinderen aan 
een peuterspeelzaal en vve ‘gewoon is’ én goed voor het kind (1.3). 

1.4 Doorgaande lijn 
Evenals vorig jaar werken de voorscholen met een 
overdrachtsformulier wanneer de peuters naar de basisschool gaan. In 
dit formulier is ook informatie opgenomen over de ontwikkeling van 
de peuter. Met de betrokken partners is afgesproken dat er voor 
doelgroeppeuters tevens een warme overdracht plaatsvindt. 

1.5 Resultaten 
De gemeente heeft met de schoolbesturen afspraken gemaakt over 
wat de resultaten van vve moeten zijn. Deze resultaten zijn 
geformuleerd in termen van maximale achterstand eind groep 2 en 
voldoen aan voorwaarden om van groep 2 over te gaan naar groep 3. 
Door deze afspraken te maken voldoet de gemeente aan de wettelijke 
verplichting. Dat neemt niet weg dat de resultaatafspraken nog weinig 
operationeel zijn. Hier gaat de gemeente nog met de schoolbesturen 
over in gesprek. Omdat vve een gezamenlijke verantwoordelijkheid is 
van zowel de voor- als de vroegscholen mag de gemeente ook aan de 
voorscholen vragen wat de verwachte resultaten van de voorschoolse 
educatie dienen te zijn. Hoewel hier geen wettelijke grondslag voor is, 
kan het wel de gezamenlijke verantwoordelijkheid benadrukken en is 
er een beter beeld van wat de voorscholen bijdragen aan het 
terugdringen van ontwikkelingsachterstanden. 



1.6 Vve-coördinatie op gemeentelijk niveau 
We complimenteren de gemeente met de wijze waarop vve en 
aandacht voor het jonge kind weer nieuw leven ingeblazen is. Door 
met de diverse partners in gesprek te gaan, samen te brengen en 
commitment te creëren is er weer een gezamenlijke focus op het 
voorkomen en inhalen van achterstanden. De gemeente heeft voor 
vve een helder beleidsplan opgesteld dat binnen de LEA door alle 
partners is bekrachtigd. Daarnaast organiseert de gemeente de 
werkgroep vve waar door alle betrokken partners afspraken gemaakt 
worden over de uitvoering. De wijze waarop de gemeente de regierol 
heeft opgepakt en uivoert maakt dat we deze standaard als Goed 
waarderen. 

Vve-beleidscontext 

2.1 Integraal vve programma 
Evenals tijdens het vorige onderzoek heeft de gemeente afspraken 
met de vve locatie voor wat betreft het gebruik van een integraal vve-
programma en het werken met een observatiesysteem. 

2.2 Ouders 
De gemeente heeft nog geen specifiek ouderbeleid geformuleerd in 
het kader van vve, waarbij afspraken gemaakt zijn met de 
kinderopvang over doelen en resultaten. 
Voor het daadwerkelijk actief betrekken van ouders bij de VVE-
activiteiten, zowel thuis als op de VVE-locatie, is het van belang dat de 
gemeente afspraken maakt met de houders van voorscholen over de 
wijze waarop zij dit doen en wat de resultaten hiervan (moeten) zijn. 
Hiermee kan de gemeente actief aanmoedigen dat ouders, in het 
verlengde van wat er op de VVE-locaties gebeurt, ook thuis hun kind 
stimuleren in zijn of haar ontwikkeling. 

Wel zal er in het ‘traject 0 – 6 jaar’ aandacht komen voor het 
stimuleren van ouders om ook thuis de ontwikkeling van hun 
kinderen te kunnen stimuleren. 

2.3 Externe zorg 
Wij waarderen de externe zorg als Goed. De externe zorgstructuur is in 
de gemeente Hendrik-Ido-Ambacht zorgvuldig en effectief 
vormgegeven. Een jeugdteam met specialistische en algemene jeugd-
professionals wordt snel ingeschakeld als er een vermoeden is dat 
peuters andere zorg nodig hebben dan de voorschool kan leveren. Zij 
zorgen voor toeleiding naar deze externe zorg. 
Tevens is er momenteel een succesvol gebleken pilot waarbij gezorgd 
wordt voor verbinding tussen de school/kinderopvang en het 
zorgcircuit, wanneer kinderen in een extern zorgtraject zitten. 
Hiermee kunnen alle betrokkenen gezamenlijk het kind op adequate 
wijze ondersteunen en begeleiden. 



2.4 Interne Kwaliteitszorg voorscholen 
Er zijn nog geen concrete afspraken over de interne kwaliteitszorg van 
de voorscholen. 
Effecten van vve zijn mede afhankelijk van de kwaliteit van de vve die 
geleverd wordt door de voorscholen. Het gaat dan om de 
pedagogische en educatieve vaardigheden van de pedagogisch 
medewerkers, de wijze waarop het vve-programma wordt gebruikt, 
de zorg en begeleiding die aan peuters geboden wordt, de inrichting 
van de ruimtes, enz. Het is daarom van belang dat gemeenten 
hierover afspraken maken met de houders van voorscholen. De 
gemeente Hendrik-Ido-Ambacht heeft hierover nog geen afspraken 
gemaakt maar geeft aan dat dit de komende tijd de aandacht krijgt. 

2.5 Systematische evaluatie en verbetering van vve op gemeentelijk 
niveau 
In tegenstelling tot vorig jaar waarderen we deze stadaard nu als 
Voldoende. De gemeente heeft een helder beleidskader opgesteld en 
heeft hierin opgenomen dat het beleid en de resultaten gemonitord 
worden. Belangrijk hierbij is om te zorgen voor een cyclisch proces van 
evalueren, doelen stellen, uitvoeren en weer evalueren. 
Het onderwijsachterstandenbeleid zal op punten nog verder 
uitgewerkt worden. Wellicht kan in de uitwerking nog aandacht 
besteed worden aan het zo concreet mogelijk formuleren van de 
doelen, zodat bij de evaluatie van het achterstandenbeleid ook 
daadwerkelijk nagegaan kan worden of de doelen behaald zijn. 

Vve condities 

3.1 De GGD beoordeelt jaarlijks de basiskwaliteit van de voorscholen 
De gemeente heeft met de GGD sluitende afspraken gemaakt over 
een jaarlijkse beoordeling van de basisvoorwaarden voor 
voorschoolse educatie bij de betrokken voorscholen. 

3.2 Gemeentelijk subsidiekader 
De subsidievoorwaarden 2016 gelden nog steeds. Momenteel is de 
gemeente bezig om het proces van subsidieverlening en de 
subsidievoorwaarden opnieuw onder de loep te nemen om te 
verbeteren. 



3 . Reactie van de gemeente 
Hieronder geeft het college van B en W een reactie op de uitkomsten 
van het onderzoek. De gemeente Hendrik-Ido-Ambacht geeft aan hoe 
zij hiermee aan de slag gaat. 

Op 14 oktober ontvingen wij van u het conceptrapport van het 
herstelonderzoek naar het gemeentelijke vve-beleid in de gemeente 
Hendrik-Ido-Ambacht. Met interesse hebben wij kennis genomen van 
uw rapport. We zijn verheugd te lezen dat de inspectie alle onderdelen 
met voldoende heeft beoordeeld. We willen u bedanken voor de 
waardering die u uitgesproken heeft voor het proces dat we tot nu toe 
hebben doorlopen om het vve-beleid in onze gemeente te versterken. 

Het traject dat wij in het najaar van 2020 zijn gestart met de 
peuteropvang, het onderwijs, de jeugdverpleegkundige/het 
consultatiebureau en het samenwerkingsverband PO/VO in de 
Drechtsteden heeft geleid tot nieuwe energie in onze gemeente. De 
aandacht voor het bieden van een goede ontwikkelomgeving en extra 
ondersteuning voor het jonge kind staat nu ook hoog op de agenda 
van het lokale overleg educatieve agenda (LEA). De gemeente hoopt 
met enthousiasme verder te gaan met het vormgeven en versterken 
van het vve-beleid, samen met de partners. De gedane aanbevelingen 
nemen we actief mee bij de verdere implementatie van de nota 
Beleidskader Onderwijsachterstandenbeleid. 
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